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a r m a n m e l i . i r چگونه هزینه دولت را افزایش می دهند؟  

مبارزه خیالی با مافیا

گفت وگــو
مرتضی مکی در گفت وگو با »آرمان ملی«:             
 بحران اوكراين روي پرونده ايران

 تاثیر ندارد
   پوتین در اوکراین همانند گرجستان رفتار کرد

  بحران اوکراین در کوتاه مدت حل نمی شود

گـــزارش

آرمان ملی: وزرای اقتصادی در تمام دولت ها 
تحت فشار بوده اند و این موضوع برای تمام دوره ها 
ثابت بوده است؛ چه آنکه اقتصاد ایران، اقتصادی 
تقریبا بدون برنامه است و ظاهرا با ایده »فعلا پیش 
برویم ببینیم چه می شود« جلو می رود. در این 
میان برخی وزرا تلاش می کنند وضعیت را تا قدری 
سامان دهند و مشکلات را حل کنند اما برخی دیگر 
نه تنها برنامه ای ندارند، بلکه وضعیت فعلی را هم 
آشفته تر می کنند. یکی از وزرایی که در مجلس 
بسیار به آن انتقاد می کنند، حجت عبدالملکی وزیر 
کار است که به زعم برخی نمایندگان، اقدامات او 
باعث آشفتگی در مجموعه وزارتخانه شده است. 
حجت ا... عبدالملکی بیشتر از هر وزیر دیگری در 
کابینه رئیسی زیر فشار افکار عمومی قرار دارد. 
منتقدانش معتقدند در خوشبینانه ترین حالت 
می توانست معاون یک اداره باشد نه در قامت 
وزیر. نمایندگان مجلس نیز منتقد او شده اند؛ 
حسن لطفی نماینده رزن گفته »عبدالملکی 
افراد غیرمتخصص را از کمیته امداد با خود آورده 
است و وزارتخانه جای افراد غیرمتخصص شده. 
با نارضایتی هایی که در بین نمایندگان می بینیم 
او استیضاح می شود. جبار کوچکی نژاد نماینده 
رشت هم می گوید »ایشان در عرض چند ماه نشان 
داد که توانایی اداره این وزارتخانه مهم را به خوبی 
ندارد« علیرضا پاک فطرت نماینده شیراز هم گفته 
»اینکه با یک میلیون تومان بتوان شغلی ایجاد کرد 
این یعنی وزیری داریم که شوخی تاریخ با ماست. 
از این دست نقل قول ها علیه عبدالملکی فراوان 
است. به خصوص در شبکه های اجتماعی و حالا 
وزیر دولت رئیسی سعی دارد مقصر این انتقاد ها 
را در جای دیگری جست وجو کند و فضایی ایجاد 
کند که گویا انتقادها علیه او به خاطر »مبارزه با 
فساد و مافیا« است؛ مجموعه مصاحبه های او نشان 
می دهد او به گونه ای رفتار می کند که مخاطب 
تصور کند از روزی که بر سر کار آمده یک لحظه 
مافیای فساد او را رها نکرده است؛ از جمله اینکه 
او اخیرا ادعا کرده »۲ هزار مدیر در این مجموعه 
)وزارت کار( داریم که پیش بینی ما این است که 
یک هزار مدیر دست پاک و کارآمد همچنان به کار 
خود ادامه خواهند داد و یک هزار دیگر باید برکنار 
شوند که از این تعداد ۳۵۰ نفر برکنار شده و مابقی 
در حال انجام است.« به نظر می رسد ادعای جدید 
وزیر جوان هم مثل ادعا های پیشین بیشتر اغراق و 
بزرگنمایی بوده است و ریشه در واقعیت ندارد و به 
خاطر عدم آشنایی عبدالملکی با آمار و ریاضیات به 

زبان او جاری شده است. 
 هزار مدیر فاسد!

اعتراف به حضور هزار مدیر فاسد در مجموعه 
وزارت راه، حتی صدای اصولگرایان را هم درآورده 
است. یکی از کانال های خبری اصولگرا با انتقاد 
شدید از وزیر کار نوشته »وزیر کار با تاکید بر 
گزاره هایی مانند فساد و ناکارآمدی نهاد های 
نظارتی و حراستی را زیر سوال برده است، چگونه 
تنها در یک وزارتخانه هزار نفر فاسد و ناکارآمد 
پست های مدیریتی را قبضه کرده اند، ولی نهاد های 
نظارتی هشت سال سکوت کرده اند. آقای رئیسی 
وزیرتان عملکرد خود شما در قوه قضائیه را نیز زیر 
سوال برده، چون سازمان بازرسی زیر مجموعه شما 
بوده است.« در میان اصلاح طلبان نیز انتقادات 
تندی به ادبیات این وزیر جوان مطرح شده است. 
جلایی پور در مطلبی با به چالش کشیدن ادعای 
عبدالملکی نوشته: در حالی که در عالم واقعیت 
نمی تواند در یک وزارتخانه »هزار« مدیر ایرانی 

خاطی باشند. 
 فعالان توئیتری در وزارت کار

قسمت دیگری از صحبت های عبدالملکی، 
ادعای او درباره حضور ۱۰۰ فعال توئیتری در میان 
مدیران وزارت کار است. این ادعا ابهامات زیادی 
دارد. مشخص نیست فعال توئیتری به چه کسی 
گفته می شود؟ آیا هر فردی که اکانتی در توئیتر 
دارد، از مقامات تا مردم عادی، فعال توئیتری 
محسوب می شوند؟ با این تعریف، هم در میان 
مدیران قبلی و هم مدیران فعلی، قطعا بیش از 
صد نفر در توئیتر حضور دارند. اما اگر تعریف آقای 
عبدالملکی، از فعالان توییتری، افرادی باشد که با 
دستمزد مشخص، به عنوان یک شغل در فضای 
مجازی فعالیت می کنند، نیاز به ابهام زدایی دارد 
چرا که تا امروز تصور می شد فقط نهاد های وابسته 
مثل سازمان اوج و سراج و مصاف و... به صورت 
هدفمند در توئیتر فعالیت می کنند. مشخص 
نیست آیا سازمان یا نهاد دیگری هم اقدام به 
استخدام نیرو برای فعالیت در توییتر به نفع دولت 
روحانی کرده اند؟ و اگر این سازمان وجود دارد چرا 
تا امروز کسی از وجود آن با اطلاع نبوده است؟ 
البته اکانت های توئیتری نزدیک به عبدالملکی 
لیست های ۱۵ تا ۲۰ نفره ای را منتشر کرده اند 
که در آن فهرست افرادی از اعضای ارشد ستاد 
روحانی، نخبه های دانشگاهی، مدیران سایت های 
خبری و روزنامه نگاران شناخته شده وجود دارد، اما 
بررسی های رسانه ها نشان می دهد لااقل نیمی از 
افراد معرفی شده در این فهرست ها، اساسا اکانت 
فعالی در شبکه اجتماعی توییتر ندارند! بخش 
دیگر هم که فعالیت رسانه ای داشتند، پیش از 
آن به عنوان روابط عمومی در نهادهای مختلف 
فعالیت کرده اند و در پست های مختلف جابجا 
شده اند. بررسی ها و البته اخباری که پیش از این در 
رسانه های مختلف منتشر شده است، نشان می دهد 
که جمع آنها که همگی با استعلام نهادهای امنیتی 
هم بوده، به ۲۰ نفر هم نمی رسد. عبدالملکی شاید 
حتی نتواند یک پرونده به قوه قضائیه ارسال کند 
اما فعلا خود را در جایگاه مبارزه با فساد قرار داده 
تا هزینه برکناری اش را بالا ببرد. او فعلا خود را 
»ناجی اشتغال« و »دشمن مافیا« معرفی کرده 
است، اما باور کنید همه اینها خیالی است و در 
واقعیت وجود ندارد! نه اینکه در کشور فساد و مافیا 
وجود نداشته باشد، دقیقا برعکس. وجود دارد، اما 
اینکه عبدالملکی ادعا کند یک تنه در حال مبارزه 
با آن است، صرفا بیان جملاتی در فضای متوهمانه 
است که ذره ای واقعیت ندارد اما او با بیانی شیوا 
حرف هایی می زند که مخاطب واقعا فکر می کند 
واقعیت دارد. شاید رئیسی هم شیفته بیان او شده 
و فراموش کرده کسی را باید منصوب کند که خوب 

کار کند نه خوب حرف بزند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: طی روزهای گذشته 
بحث تصویب طرح صیانت از فضای مجازی نقش پر رنگی 
در فضای رسانه ای کشور داشته و در این راستا شاهد 
واکنش های بسیاری از سوی چهره های مختلف سیاسی و... 
بودیم که هریک به نحوی مخالفت خود را نشان دادند. در 
فضای مجازی کاربران جدای از واکنش ها اعتراض خود را 
با # نه به طرح صیانت نشان دادند. حتی برخی نمایندگان 
مجلس نیز با مخالفت با این طرح و مطرح کردن این مساله 
که مجلاس ۲9۰ نماینده دارد نه ۱8 نفر از تصویب این طرح 
ابراز نارضایتی کردند. آنچه مسلم است مجموع واکنش ها 
و عوامل بیانگر این نکته است که امروز طرح صیانت فاقد 
انگاره های لازم برای اقناع جامعه است و از دیدگاه مردم و 
کارشناسان امر این طرح باید کنار گذاشته شود و برای سالم 
سازی فضای مجازی فکری مدبرانه تر و حکیمانه مبتنی بر 

اقناع افکار عمومی صورت گیرد. 
  نماینده ملت یا قیم مردم؟

پیش از اینکه روی کار بیایند شعارهای دهان پر کن و پر 
طمطراق اقتصادی می دادند که اگر روی کار بیاییم چنین و 
چنان خواهد شد؛ شرایط معیشتی مردم و اقتصادی کشور 
تغییر خواهد کرد. اما به قول معروف همه این شعارها تا دم 
در ساختمان بهارستان بود و به محض اینکه به مجلس راه 
یافتند راه و روش را عوض کردند و شعارهای اقتصادی 
و پیگیری مطالبات مردم جای خود را به پیگیری طرح 
صیانت از فضای مجازی داد. سخن از نمایندگان مجلس 
یازدهم است که گویی وظیفه ذاتی خود که قانون گذاری و 
نظارت است را رها کرده اند و به آنچه که خود می اندیشند 
عمل می کنند. با وجود اینکه بارها و بارها کارشناسان و 
صاحبنظران در خصوص معایب طرح صیانت سخن ها 
گفتند و جامعه نیز بارها نگرانی های خود را از این طرح 
اعلام نمود اما مجلس نشینان انگار ماموریت دیگری داشته 
و دارند و اساسا نگاهی به جامعه، رویکردها و مطالباتش 
ندارند. آنچه در جلسه کمیسیون مشترک طرح صیانت از 
فضای مجازی رخ داد دقیقا نمونه بارز تصمیم گیری اقلیت 
در مورد منافع اکثریت بود و همین امر هم واکنش های 
بسیاری از چهره ها و سیاسی، اجتماعی فرهنگی، هنری 
و ورزشی و در نهایت کاربران فضای مجازی را بر انگیخت. 
در این میان چند پرسش مطرح می شود که به نظر می رسد 

پاسخ به آن به حل مساله و شفاف شدن موضوع کمک 
شایانی می کند. نخست اینکه اساسا مجلس نشینان نماینده 
مردم هستند یا ولی و قیم مردم که برای مساله ای چنین 
مهمی تصمیم گیری می کنند؟ پرسش دیگر اینکه اگر 
ساکنان بهارستان وکیل مردم هستند در تصویب طرحی 
به این مهمی نباید نظر موکلین خود را نیز جویا شوند و بر 
مبنای نظر موکلین خود عمل کنند؟ سوال دیگری که 
مطرح می شود این است که اساسا این موضوع از مسائل و 
مشکلاتی که امروز جامعه با آن دست و پنجه نرم می کنند 
از جمله مهم ترین این موضوعات یعنی وضعیت بغرنج 
اقتصادی و معیشتی مردم که نارضایتی های بسیاری را 
به بار آورده مهم تر است که اینقدر برای تصویب آن عجله 
دارند؟ اصلا به آسیب ها و زیان هایی که این طرح به کسب و 
کارهای مجازی وارد خواهد آورد و بسیاری از کسب و کارها 
را نابود خواهد ساخت توجه کرده اند؟ آنچه مسلم است 
این مسائل در شرایطی رخ می دهد که هنوز 9 ماه بیشتر از 
انتخابات ریاست جمهوری و وعده های کاندیداها نگذشته 
است همان زمانی که همه حوزه ها دغدغه کاندیداها بود و 
اتفاقا در همان زمان بود که آیت ا... رئیسی رئیس جمهور 
نیز در مناظرات انتخاباتی با اشاره به اهمیت فضای مجازی 
گفت: »ما معتقدیم که در فضای مجازی عقبیم و در فضای 
مجازی کار آنچنان و بایسته نشده زیرساخت ها مشکل 
دارد.. من خودم در این فضا هستم و ۲میلیون فالوور دارم و 
خیلی از مسائل از این طریق به من منتقل می شود.« حتی 
در همان زمان در کمپین های انتخاباتی رئیس جمهور وعده 
اینترنت رایگان برای برخی اقشار را مطرح کرده بود. حال 
که با گذشت این مدت صادقانه می توان از رئیس جمهور 
محترم پرسید آقای رئیسی از نظرات مردم در حوزه اینترنت 
و فضای مجازی خبر دارید؟ چه میزان از نگرانی های مردم 
در خصوص کیفیت سرعت اینترنت مطلعید؟ این مردم با 
امید به بهبود شرایط و تحقق وعده ها به شما رای دادند. 
پس با برخی اقدامات حداقل دولت در حوزه کاهش سرعت 
اینترنت مایوسشان نکنید و نشان دهید که به واقع باید 
تغییر به نفع مردم رقم بخورد. آنچه مسلم است شاید مردم 
در خیلی از حوزه ها چندان واکنش قوی نشان ندهند و از 
خیلی از مسائل بی تفاوت عبور کنند اما در مساله فضای 
مجازی از آنجا که امروز به بخشی از زندگی مردم تبدیل 

شده کوتاه نمی آیند و واکنش ها نیز خنثی و بی تفاوت 
نخواهد بود. قدر مسلم ایجاد محدودیت، مسدودیت، صیانت 
یا هر آنچه نامش می گذارند مردم را ناراحت و عصبی کرده 
و به واکنش وامی دارد. لذا بهتر است نمایندگان مجلس اگر 
خود را خادم مردم می دانند بیش از مسائل حاشیه ای به فکر 
چگونگی خدمت بهتر به مردم باشند تا شاید نگاه جامعه نیز 

نسبت به آنها تغییر کند. 
  لغو مصوبه صیانت؟

روز سه شنبه بود که همزمان با بررسی کلیات بودجه 
۱4۰۱ در بخش منابع در آمدی کمیسیون مشترک صیانت 
از فضای مجازی نیز تشکیل جلسه داد و به بررسی این طرح 
پرداخت و با وجود مخالفت  هایی که با این طرح وجود 
داشت اجازه صحبت به نماینده بخش خصوصی داده نشده 
و تنها نماینده مخالف نیز ۳دقیقه وقت صحبت یافت. اما در 
نهایت همان طور که از قبل هم پیش بینی می شد کلیات 
این طرح در کمتر از ۵ دقیقه به تصویب رسید تا دلواپسانی 
که به تصویب ۲۰ دقیقه ای برجام ایراد می گرفتند خودشان 
رکورد آن مصوبه را با تصویب طرح صیانت بزنند. با این 
حال پس از انتشار این خبر موجی از واکنش ها نسبت به 
این موضوع انتشار یافت و هر کسی از ظن خود به این 
موضوع واکنش نشان داد. تا جایی که تعدادی از نمایندگان 
مجلس با امضای نامه ای به هیات رئیسه مجلس، خواستار 
لغو بررسی  طرح صیانت در کمیسیون مشترک و بازگشت 
طرح به صحن مجلس شدند. در همین راستا در ساعات 
پایانی شب بود که جلال رشیدی کوچی تنها عضو مخالف 
کمیسیون مشترک با طرح صیانت از ابطال این مصوبه خبر 
داد. وی در توئیتر نوشت: »امروز درجواب دغدغه و مطالبه 
آحاد مردم شریف ایران اسلامی، وفق تبصره ۲ ماده ۱۶۷ 
آئین نامه داخلی مجلس تقاضای لغو بررسی طرح صیانت 
در کمیسیون مشترک و بازگشت طرح به صحن مجلس را 
مطرح کردم که تاکنون به امضا ۵۵ نفر از نمایندگان محترم 
رسیده است و در حال افزایش تعداد امضا است.«پس از 
گذشت چند ساعتی از این مصوبه معاونت قوانین مجلس 
نیز در نامه به رئیس کمیسیون مشترک با استناد به 
آئین نامه داخلی مجلس و باتوجه به تغییر محتوایی که در 
این طرح صورت گرفته است، رای گیری در خصوص کلیات 
این طرح در کمیسیون مشترک را فاقد اعتبار دانست. 

در همین خصوص صبح دیروز نیز تعدادی از نمایندگان 
خواستار بازگشت این طرح به صحن مجلس شدند. در 
همین خصوص جلال رشیدی کوچی در صفحه شخصی 
خود در توئیتر نوشت که تعداد امضای موافقان بازگشت 
طرح صیانت به صحن مجلس از ۱۱۶ امضا گذشته و به 
زودی لیست نمایندگان امضاکننده منتشر خواهد شد. 
پس از او نیز نیز صدیف بدری دیگر نماینده مجلس در 
صفحه شخصی خود در توئیتر خبر داد که تعداد امضاهای 
نمایندگان برای لغو مصوبه طرح صیانت از مرز ۱۵۰ امضا 

گذشت. 
  از ایستادگی تقی پور تا نظر نهایی هیأت رئیسه 
رئیس کمیسیون ویژه طرح صیانت در خصوص نامه 
معاونت قوانین مجلس مبنی بر غیرقانونی بودن رای گیری 
پریروز درباره کلیات طرح نظام تنظیم مقررات خدمات 
فضای مجازی به صدا و سیما گفت: در نامه معاون قوانین 
مجلس آمده است؛ با توجه به اینکه نسخه ای که اخیرا 
درباره کلیات آن رای گیری شد متفاوت از نسخه ای است 
ارجاع شده به کمیسیون ویژه یعنی نسخه ۲۶ تیرماه بوده 
بنابراین قابلیت رای گیری نداشته است. رضا تقی پور انوری 
گفت: معاون قوانین مجلس در این نامه صحبتی از ابطال 
نکردند، آقای پورسید خود نیز فردی حقوقی هستند و 
می دانند که ابطال رای کمیسیون امکان پذیر نیست مگر 
آنکه کمیسیون خود رای اش را عوض کند. وی افزود: برخی 
رسانه ها از ابطال رای به کلیات این طرح گفته اند که یک 
شیطنت و خباثت رسانه ای است و امیدوارم رسانه ها در 
درج این عنوان دقت کنند به ویژه آنکه تعدادی از رسانه ها از 
این نامه با عنوان ابطال کلی طرح نام برده اند که یک شوخی 
بی مزه است. این در حالی است که سید نظام الدین موسوی 
سخنگوی هیات رئیسه مجلس درباره طرح صیانت گفت: 
کمیسیون مشترک کارش را انجام و نظرش را اعلام کرده، 
ولی معاونت قوانین در این زمینه مسئول است ولی هیات 
رئیسه نظر نهایی را در این رابطه اعلام خواهد کرد. هنوز 
نمی توانیم بگوییم نظر رئیس کمیسیون مشترک در این 

باره درست است یا نظر معاونت قوانین. 
  واکنش چهره ها

هر چند که پس از انتشار خبر تصویب کلیات طرح 
صیانت همه اقشار جامعه و چهره های مطرح سیاسی، 
اقتصادی هنری و... به این موضوع واکنش نشان دادند. اما در 
این میان واکنش دو شخصیت سیاسی و حوزوی بسیار مورد 
توجه قرار گرفت. علی لاریجانی و آیت ا... جوادی آملی که در 
نوع خود صحبت  های مهم و تامل بر انگیزی را مطرح کردند. 
آیت ا... جوادی آملی در توئیتی نوشت: اگر واقعا ما آدم های 
درستی باشیم ترسی نداریم که فضای مجازی چه چیزی 
را می خواهند منتشر کند. اگر کسی چیزهایی دروغی را 
منتشر کند، محاکمه بشود اما ما اگر با طهارت زندگی 
بکنیم، از دنیای مجازی باکی نیست. علی لاریجانی رئیس 
سابق مجلس نیز بیان کرد: سوال مهم این است که میزان 
و چگونگی دخالت حکومت در امور مردم را مشخص کنیم. 
یعنی باید ببینیم که حکومت ها در چه جاهایی می توانند در 
امور مردم دخالت کنند و در چه اموری حق ندارند. محمود 
احمدی نژاد رئیس دولت های نهم و دهم نیز در ویدئویی 
پیرامون طرح صیانت اظهار داشت: به مردم اجازه تجمع 
نمی دهید، رسانه ای که ندارند و در انتخابات هم که حرف 
خود را با رای ندادن یا رای باطله می زنند گوش نمی دهید 
و اکنون هم می خواهید فضای مجازی را ببندید پس شما 
کوچک ترین حقی برای مردم قائل نیستید پس انتظار دارید 

که مردم برای شما اعتبار قائل باشند؟

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
پوتین با صدور فرمانی در روزهای 
گذشته عملا دست به تجزیه اوکراین 
زد و خودمختاری استان های لوهانسک 
و دونتسک را رسمیت بخشید. اقدامی 
که بار دیگر این قسمت از کره خاکی را تحت نفوذ روسیه قرار 
داد، همان گونه که در صدها سال قبل تحت نفوذ روسیه بود. 
این اتفاق با واکنش تند کشورهای غربی و اروپایی همراه شد 
و بجز تعداد معدودی کشور عملا سایر کشورهای جهان با 
روسیه همراه نشدند. اتفاقی که آتش جنگ را به صورت محدود 
در شرق اوکراین شعله ور تر کرد تا حل بحران اوکراین در 
کوتاه مدت بعید به نظر برسد. اتفاقاتی که به صورت همزمان 
با مذاکرات مهم هسته ای در وین در حال رخ دادن است. در 
راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با مرتضی 
مکی، تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل داشته است که در ادامه 

می خوانید. 
 بحران اوکراین به کدام سمت سوق پیدا می کند و 

چه نتایجی خواهد داشت؟
مشخصا بحران اوکراین در کوتاه مدت حل نخواهد شد و 
این بازی است که روسیه آغاز کرده تا غربی ها را تحت فشار 
قرار دهد. پوتین تا به امروز در اوکراین همانند گرجستان عمل 
کرده است و صرفا قسمت هایی از خاک اوکراین را خودمختار 
کرده است همان گونه که گرجستان، آبخازیا و اوستیای جنوبی 
را خودمختار اعلام کرد و از آن ها دفاع کرد. تلاش مسکو بر این 
استوار است که با حفظ سایه جنگ بر اوکراین بتواند حداکثر 
امتیاز را از دولت  های غربی در خصوص به رسمیت شناختن 
خطوط قرمز روسیه و جلوگیری از توسعه ناتو به جمهوری  های 
شوروی سابق بگیرد. در این میان واکنش دولت های اروپایی 
و آمریکا و دولت اوکراین نسبت به این بحران قابل تامل است. 
دولت آمریکا سعی دارد ضمن مخالفت با دادن هرگونه امتیازی 
به روسیه صف  آرایی نظامی مسکو در مرزهای اوکراین را به 
چالش بکشد و با تحریک روسیه، این کشور را در تله اوکراین 
گرفتار کند. این در حالی است که در صورت مداخله نظامی 
روسیه در اوکراین، شاید مسکو در کوتاه مدت دستاوردهایی 
کسب کند، ولی در میان مدت و بلند مدت ابزار نظامی روسیه به 
اندازه ای نیست که بتواند از این قدرت برای مقابله با توسعه نفوذ 
ناتو در اوکراین استفاده کند. لذا به احتمال زیاد در صورت آغاز 
جنگ، شاید روسیه مجبور شود با دادن تلفات بسیار از خاک 
اوکراین خارج شود زیرا اوکراین جمعیت و وسعت متفاوتی با 

گرجستان دارد. 
  واکنش اروپا در خصوص این اتفاقات را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
کشورهای آلمان و فرانسه به شدت مخالف تحریک روسیه 
به اقدام نظامی در اوکراین هستند چرا که تبعات هرگونه 
مداخله نظامی در اوکراین متوجه دولت های اروپایی خواهد 
بود زیرا حدود 4۰ درصد گاز کشورهای اروپایی از روسیه تامین 
می شود. لذا هر گونه اختلالی در روند صادرات گاز روسیه به 
اروپا با توجه به افزایش ۶ برابری قیمت گاز در کشورهای 
اروپایی طی یک سال گذشته مخاطراتی را برای دولت های 
اروپایی به دنبال خواهد داشت. همچنین موج مهاجرانی 
که از اوکراین به سمت اروپا سرازیر خواهد شد، دغدغه دیگر 
دولت های اروپایی از افزایش تنش و جنگ در اوکراین است. 
ضمن اینکه در صورت حمله نظامی روسیه به اوکراین، قدرت و 
توانایی دولت  های اروپایی در پیشبرد سیاست خارجی و امنیتی  
به چالش کشیده خواهد شد و مجبور به پیروی از سیاست 
تهاجمی آمریکا در مواجهه با روسیه خواهند بود. مسئله ای که 
بر خلاف خواست دولت های اروپایی به خصوص فرانسه و آلمان 
است که به دنبال ترتیبات مستقل امنیتی در اروپا هستند. با 
توجه به اینکه دولت کیف سیاست همگرایی با غرب را در پیش 
گرفته است به نظر می  رسد که بیشتر در چارچوب سیاست 
خارجی آمریکا خود را هماهنگ می  کند و از رویکردهای 
محتاطانه و محافظه  کارانه دولت  های اروپایی به ویژه آلمان 
بسیار ناخرسند است ولی دولت اوکراین به دلیل همکاری های 
اقتصادی و تجاری گسترده ای که با این دولت  ها دارد و تلاش 
برای پیوستن به اتحادیه اروپا، چاره ای جز همسویی و همراهی 
با دولت های اروپایی ندارد. در سال ۲۰۱4 یوکانوویچ در 
موقعیتی قرار گرفت که بین امضای قرارداد همکاری با روسیه 
و یا اتحادیه اروپا، مسکو را انتخاب کرد. اینجا بود که جریان 
طرفدار غرب در اوکراین علیه یوکانوویچ حامی روسیه، کودتا 
انجام دادند و این سیاست واکنش کرملین در الحاق شبه  جزیره 
کریمه به خاک روسیه و شورش روس  تبارها را در شرق اوکراین 
به دنبال داشت. طی هفت سال اخیر دولت غربگرای اوکراین 
به شدت سیاست همگرایی با غرب را در پیش گرفته است و ما 
شاهد گسترش همکاری های اقتصادی چهار برابری اوکراین 
با دولت های اروپایی نسبت به قبل از سال ۲۰۱4 هستیم. 
درخواست اوکراین برای عضویت در پیمان ناتو و مانورهای 
ناتو در دریای سیاه در سال  های اخیر، ولادیمیر پوتین را بر آن 
داشت تا از ابزار قدرت نظامی روسیه برای مقابله با توسعه ناتو 
به اوکراین استفاده کند. با توجه به اهداف و انتظاراتی که پوتین 
از صف  آرایی نظامی در مرزهای اوکراین دارد و مقاومتی که 
از سوی دولت آمریکا و برخی دولت های اروپایی در برابر این 
خواست و انتظار روسیه شاهد بودیم، احتمال کاهش تنش در 
بحران اوکراین در آینده نزدیک خیلی کم خواهد بود چرا که هر 
گام به عقب از سوی کرملین، به منزله شکست برای این کشور 

در جلوگیری از سیاست مهار ناتو در مرزهایش خواهد بود. 
  آیا تحولات اوکراین در روزهای آینده ممکن است 

بر مذاکرات وین تاثیر گذارد؟
موضوع اوکراین بر مذاکرات وین تاثیر نخواهد گذاشت و 
آن مساله به صورت مجزا در حال پیشرفت است و حتی به 
نظر می رسد که غربی ها پذیرفته اند که تاسیسات هسته ای 
ایران در داخل ایران باقی بمانند و صرفا مهر و موم شوند. این 
پیشرفت خوبی در مذاکرات است و تنها موردی که امروز به 
نظر می رسد در خصوص آن بحث جدی شده است نحوه لغو 
تحریم های بزرگ علیه ایران همچون تحریم های نفتی و بانکی 
است که در روزهای آینده نیز طرفین در خصوص این مسائل به 
توافق خواهند رسید. احتمالا یک راه حلی مشخص شده است 
و دولت ها باید در خصوص آن در همین چند روز آینده تصمیم 

گیری کنند تا توافق طبق آن نهایی شود.

چرا خبری از حامیان شهردار تهران نیست

شــوراي شهــــر سكــــــوت را بشكنــــــد
   سکوت اعضای شورای شهر نشانه تایید تخلف است؟

آرمان ملی – مطهره شفیعی: ظاهرا ساکن خیابان بهشت شدن به 
برخی افراد نیامده است و بر اساس آنچه مطرح می شود لازم است از بهشت 
خارج شوند. با پیروزی اصولگرایان در انتخابات شورای شهر تهران که در 
غیاب کاندیداهای رقیب حاصل شد، علی زاکانی را به عنوان شهردار انتخاب 
کردند. به اعتقاد برخی معرفی زاکانی به عنوان شهردار تهران پاداش انصراف 
او از انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۰ به نفع رئیسی بوده است. نکته قابل 
تامل آنجاست که زاکانی هیچگاه خود را وارد چالش و تلاش برای رفع ابهامات 
و ایراداتی نمی کند که مطرح می شود مانند آنچه در روز سه شنبه مبنی بر عدم 
تایید او برای شهرداری منتشر و روز چهارشنبه اعضای حامی او در شورای 

شهر حتی از تکذیب این خبر خودداری کردند. 
 حاشیه های زاکانی از ابتدا تا امروز

از همان ابتدا انتخاب او به عنوان شهردار با اما و اگرهای زیادی همراه 
بود که تا امروز ادامه دارد. مرتبط نبودن تحصیلات زاکانی و نداشتن سابقه 
اجرایی سبب شد تا درباره تایید حکم او به عنوان شهردار تهران شبهه هایی 
مطرح شود. برخی از اعضای موافق زاکانی می گفتند تا زمانی که حکم 
شهرداری او از سوی وزیر کشور صادر شود، آیین نامه انتخاب شهرداران 
نیز اصلاح خواهد شد، اتفاقی که تا همین امروز نیز نیفتاده است. در نهایت 
وزیر کشور حکم شهرداری زاکانی را به استناد یک استعلام از سازمان امور 
استخدامی صادر کرد. مهدی جمالی نژاد، معاون عمران و توسعه امور شهری 
و روستایی وزیر کشور و رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور 
در آن زمان گفت که »سازمان امور اداری و استخدامی کشور صراحتا در 
پاسخ به استعلام وزارت کشور، طی نامه ای رسمی، شرایط آقای زاکانی برای 
تصدی سمت شهردار تهران را کافی دانست و وی را واجد شرایط قانونی لازم 
برای این جایگاه دانست.« او البته علاوه بر اشاره به استعلام از سازمان امور 
استخدامی گفت که »برای اتقان موضوع، وزیر کشور طی نامه ای خطاب به 
معاون اول رئیس جمهور از هیات دولت نیز استفسار کرد که هیات وزیران 

ضمن بلااشکال بودن تصدی پست شهرداری تهران توسط زاکانی باتوجه 
به هم ترازی شهردار کلانشهر ها با مقامات توسط هیات وزیران، تصمیم در 
این باره را از اختیارات وزیر کشور دانست لذا در این خصوص نیازی به تغییر 
آیین نامه ندانست و اکنون صدور حکم شهرداران کلانشهر های بالای یک 
میلیون نفر به پشتوانه قانون و تایید و مجوز هیات وزیران انجام شده و صورت 
خواهد گرفت.« در نهایت علیرضا زاکانی به عنوان شهردار تهران انتخاب 
شد، اما از آنجا که حقوقدانان می دانستند همزمان اعلام شد که اگر شخصی 
علیه حکم وزیر کشور شکایت کند دیوان عدالت اداری احتمالا رای به باطل 
بودن استعلام خواهد داد. در شهریور ماه، همت علی شاه نظری طی نامه ای 
به رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری ها بر صلاحیت کامل زاکانی برای 
تصدی سمت شهرداری تهران تأکید کرده بود. امروز این نامه از سوی مرجع 
قضائی رد شده است. علی دشتی حقوقدان در گفت وگویی اعلام کرده که 
اگر امضای وزیر کشور بر حکم زاکانی بر اساس نامه ابطال شده نباشد زاکانی 
با وجود ابطال نامه می تواند در شهرداری بماند. اگر به استناد برنامه ابطال 
شده حکم صادر شده باشد )با توجه به اینکه حکم عمومی دیوان قابل ابطال 
نیست( شورای شهر یا باید مجددا زاکانی را به عنوان شهردار انتخاب و به 
وزارت کشور معرفی کنند تا فرایند نهایی شدن حکم طی شود یا اینکه گزینه 

دیگری را انتخاب کند. 
 شهردار ماندن زاکانی 

مخالفان شهردار شدن زاکانی در میان اصولگرایان کم نیستند مانند 
محمدصالح مفتاح که پس از انتشار این خبر در صفحه خود از گام بلند برای 
ابطال حکم زاکانی خبر داد. او سه روز پس از صدور حکم شهرداری تهران 
برای آقای زاکانی، از وزیر کشور در دیوان عدالت اداری شکایت کرد و در 
صفحه توییتر خود نوشت: »سه روز پس از صدور حکم شهرداری تهران برای 
آقای دکتر زاکانی، از وزیر کشور در دیوان عدالت اداری شکایت کردم و ابطال 
حکم غیرقانونی او را درخواست کرده ام. این شکایت فارغ از صلاحیت های 

فردی و شخصیت آقای زاکانی طرح شده است و صرفا بر قوانین و مقررات 
تأکید شده است.«

 دفاع منصوب زاکانی از او 
زاکانی مانند همیشه در کنار میدان ایستاده و منصوبان خود را به میدان 
می فرستد تا از او دفاع کرده و تاکید کنند که حکم شهردار شدن او جدی 
است! عبدالمطهر محمدخانی، رئیس مرکز ارتباطات شهرداری تهران در 
توییتر نوشت:» شهردار تهران با رای اکثریت نمایندگان مردم در شورای شهر، 
به حکم وزیر کشور، با استعلام از دولت، تایید اکثریت نمایندگان مردم با رای 
به استعفا از نمایندگی مجلس و استقبال رئیس جمهور با دعوت رسمی به 
هیات دولت؛ یعنی طی همه فرآیندهای قانونی کشور، در جایگاه خدمتگزاری 

به مردم ایستاده است.«
 دفاع نصفه دو عضو شورا 

آنانی هم که در شورا تلاش زیادی کردند تا زاکانی شهردار شود، از تکذیب 
موضوع در رسانه های جمعی خودداری کردند و تنها دو عضو شورا با یک سایت 
مصاحبه کرده و تکذیب بی رمقی داشتند. نایب رئیس شورای شهر تهران و از 
نزدیکان زاکانی در توضیح حکم دیوان عدالت اداری بر این موضوع که صادر 
کننده استعلام، صلاحیت اعلام نظر را نداشته تایید می کند. پرویز سروری 
می گوید: دیوان گفته که این فردی که به استعلام پاسخ داده، سمت نداشته 
که بگوید آقای زاکانی مقام سیاسی است یا نه. اما همزمان در پایان نیز تاکید 
کرده که اساسا سازمان امور استخدامی صلاحیت حرفه ای مورد سنجش قرار 
دادن جایگاه شهردار را ندارد و مشکلی در این زمینه نیست. همچنین علیرضا 
نادعلی سخنگوی شورای شهر تهران نیز به رویداد۲4 می گوید: سخنگوی 
شهرداری تهران باید در این باره اظهار نظر کرده و نظر حقوقی شهرداری را 
اعلام کند، اما آنطور که من از آقای کرمی رئیس مرکز حقوقی شهرداری تهران 
استعلام گرفتم، مشکل خاصی در نتیجه ایجاد نخواهد کرد، چون استعلام از 
سازمان امور استخدامی یکی از راه های ورود به تایید حکم شهردار تهران بوده 
است و وزیر کشور اختیار دارد؛ لذا طبعا اگر بخواهد اتفاق جدی ایجاد کند همه 
ما حساس هستیم. او در پاسخ به این پرسش که احتمال ابطال حکم شهردار 
تهران وجود دارد یا نه، تاکید می کند: اگر بنای ابطال حکم باشد وزارت کشور 
یا سازمان بازرسی باید اعلام کند. یکی از ورودی هایی که برمبنای آن حکم 

انشا شده باطل شده و سایر ورودی ها باطل نشده است.

کمیسیون ویژه رسیدگی به طرح صیانت بالاخره کار خودش را کرد و 
کلیات را تصویب کرد. این اقدام اما با واکنش های گسترده ای همراه شد 
و جنجال به پا کرد. از کاربران فضای مجازی گرفته تا سیاسیون و حتی 
خود نمایندگان مجلس به این رویکرد اعتراض کرده و خواهان بررسی 
دقیق و کارشناسی در این زمینه هستند. فعال سیاسی اصولگرا نیز در 
انتقاد از تصویب سریع طرح صیانت گفت: »طرح صیانت به نظر من مثل 
طرح شفافیت آرای نمایندگان است. یعنی هر دو این ها موضوعاتی است 
که نیاز به تحلیل همه جانبه دارد و اینطور نیست که با برخورد احساسی 
یا نگاه هیجانی تصمیم گیری شود.« امیررضا واعظ آشتیانی درباره 
اینکه چرا طیف پایداری که نقش موثری در تصویب کلیات طرح صیانت 
داشت، به این همه تاکیدات درباره لزوم بررسی های کارشناسی بی توجه 
است، گفت: »به هرحال هر جریان و گروه سیاسی یک سری فرضیات 
برای خود دارد و بر مبنای آن پیش می رود و اظهار نظر می کند. اگر 
پایداری به دنبال کار کارشناسی اند و عجله دارند، حرف دیگری است 
اما به نظر من مساله مهم این است که اکثریت مجلس چه نظری دارد.«

علی شمخانی، دبیر شورای عالی امینت ملی، نوشته بود: »مذاکره با 
آمریکا به دلیل آنکه منشاء هیچ گشایشی نخواهد بود، در دستور کار هیات 
مذاکره کننده ایرانی نیست.« این سخن شمخانی درحالی است که چندی 
پیش هم حسین امیرعبداللهیان و هم خود شمخانی از احتمال مذاکره با 
آمریکا به اقتضا سخن گفته بودند. حالا مشخص نیست چرا شمخانی موضع 
خود را چنین تغییر داده است. غلامعلی رجایی، فعال سیاسی، درباره اصل 
مذاکره با آمریکا گفت: »سال هاست که مذاکره با آمریکا لاینحل باقی مانده 
است. همواره آمریکا هم به عنوان یک دشمن بزرگ و هم به عنوان یک 
مشکل برای ایران مطرح بوده است اما به نظرم می شود بالاخره روزی با 
آمریکا بنشینیم و مذاکره کنیم. به یاد دارم امام آن زمان می گفتند که هیچ 
مسئله ای نباید جنگ را تحت الشعاع قرار دهد. اکنون هم ما در موضعی 
هستیم که باید برای منافع ملی مشکل با آمریکا را حل کنیم. بارها دیده ایم 
که آمریکا برای ما چالش ایجاد کرده است. این کشور بر کشورهای اروپایی 
تأثیرگذار است، بر عربستان و بسیاری از کشورهای منطقه تأثیرگذار است. 

باید روزگاری از سر عزت و البته قدرت با آمریکا گفت وگو کنیم.« 

     

برخورد با انتصاب های 
شائبه برانگیز 

اكثريت مجلس مثل 
پايداريچی ها نباشند

رجايی: مذاكره با آمريکا 
از موضع عزت 

   »آرمان ملی«حواشی پیرامون طرح صیانت از فضای مجازی را بررسی می کند:

مجلس عليه دلواپسان 
ضــــد مـــــردم

    ١٥٠ نماینده مجلس خواستار لغو مصوبه کمیسیون طرح صیانت 
شدند که محدودیت اینترنت را دنبال مي کند

 آیت ا...جوادی آملی: اگر واقعا ما آدم های درستی باشیم ترسی از 
فضای مجازی نداریم

دفتر بازرسی ریاست جمهوری به موضوع انتصابات حاشیه ساز ورود 
پیدا کرد جالب اینجاست که رئیس این سازمان به انتصابات وزارت کار 
اشاره کرده که وزیر آن بارها به تکذیب انتصاب های مشکل دار پرداخته 
بود. رئیس سازمان بازرسی ریاست جمهوری گفت: معتقدیم هرچه 
اقدامات و فعالیت های دستگاه ها شفاف تر باشد حتما از فساد پیشگیری 
خواهد شد. همچنین یکی از موضوعات که دغدغه رئیس جمهوری است 
شایسته گزینی است که انتصاب افراد همراه با شایستگی آنان باشد و 
بررسی ها انجام می شود تا همه انتصاب ها بر اساس شایستگی باشد و 
مواردی که احیاناً خلاف آن باید را به رئیس جمهوری اعلام می کنیم. 
حجت الاسلام حسن درویشیان یادآور شد: در همین زمینه یکی دو 
مورد در وزارت راه داشتیم که می خواستند شخصی را در سازمان 
هواپیمایی کشوری منصوب کنند اما بررسی ها نشان داد صلاحیت لازم 
را ندارد و با مکاتبه جلوی آن گرفته شد یا در مورد بانک ها هم مواردی 
بوده است که مکاتبه انجام شده تا جلوی آن گرفته شود و موارد دیگری 

هم در دست اقدام است. 


